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وقتي مسئولان 
به فكر ساخت و ساز باشند!

 ابوذر صفره*
شهر و استان كرمانشاه داراي پيشينه فرهنگي و تاريخي 
است و از نظر جغرافيايي در نقطه اي قرار دارد كه مي تواند 
موجب تعامل و اثرگذاري بر همسايگان باشد اما متأسفانه 
دانشگاه رازي كرمانشاه به عنوان يكي از پايگاه هاي مهمي 

كه بايد اين نقش را ايفا نمايد، مسير را گم كرده است. 
از دانش��گاه رازي كرمانش��اه انتظار مي رود در تربيت و 
آموزش دانش��جويان مس��ائل مختلفي اعم از آموزشي، 
صنفي، فرهنگي و حتي سياسي را در نظر بگيرد تا بتواند 
عمق نفوذ و تأثيرگذاري خ��ود را در منطقه بالا ببرد اما 
دانشگاه به جاي همه اين مس��ائل تقريباً تمام توان خود 
را صرف ساخت و ساز كرده است.  به عنوان يك دانشجو 
وقتي از مس��ئولان مي پرس��يم چرا كيفيت آموزش در 
دانشگاه پايين است يا چرا به مس��ائل فرهنگي توجهي 
نمي كنيد يا مس��ائل صنفي مورد توجه واقع نمي شود و 
امكانات رفاهي پايين است، در پاسخ همه اين مسائل اين 

جواب شگفت آور را مي شنويم: »ساختمان مي سازيم!«
اين مس��ئله درست اس��ت كه دانش��گاه به ابنيه جديد 
احتياج دارد و بايد اين ساختمان ها س��اخته شود اما به 

چه قيمتي؟ 
اگر قرار باشد دانشجويان دانشگاه با كيفيت پايين آموزش 
دانش آموخته ش��وند و نتوانند در فضاي رقابتي كس��ب 
و كار ابراز وجود كنند آيا باز هم س��اخت و ساز دردي را 

درمان مي كند؟
اگر دانشجوي دانشگاه رازي كرمانشاه در روزگاري كه در 
عرصه جنگ نرم و تهاجم فرهنگي هستيم از نظر مسائل 
فرهنگي نتواند آنطور كه شايسته دانشگاه انقلابي است، 
دانش آموخته گردد مجلل ترين ساختمان ها چه دردي 
از جامعه مس��لمان ايراني دوا خواهد كرد آنگاه كه قشر 

تحصيلكرده اش دل در گرو غرب خواهد داشت؟
متأسفانه مسئولان دانشگاه رازي كرمانشاه همه مسائل 
را در ساختن ساختمان هاي مجلل خلاصه كرده اند و به 
جرئت مي توان گفت كه تقريباً تمام بودجه دانشگاه در اين 
حوزه صرف مي شود و مسائلي از قبيل آموزش، رفاهيات 
و فرهنگ مغفول مانده اس��ت به طوري كه تشكل هاي 
دانش��جويي وقتي درخواس��ت هزينه ه��اي برنامه هاي 
مصوب هيئت نظارت بر تشكل هاي دانشگاه را از مسئولان 

مي كنند در پاسخ مي شنوند كه »به ما ربطي ندارد!«
ساختمان سازي و توسعه بناهاي دانشگاه در رأس همه 
امور قرار گرفته است و دانشجويان دانشگاه رازي از كمبود 
امكانات رفاهي، كيفيت پايين امكانات و مسائل آموزشي 
و فقر فرهنگي دانش��گاه رنج مي برند و هنگامي كه اين 
مسائل به مسئولان دانشگاهي گفته مي شود آنها در كمال 
ناباوري دانشگاه هاي اروپايي و امريكايي را مثال مي زنند 
كه ساختمان هايي مجلل دارند و مي خواهند در دانشگاه 
رازي كرمانشاه نيز چنين فضايي ايجاد نمايند اما غافل 
از اينكه آنها پيش از ساختن س��اختمان كرامت انساني 
مورد نظر خود را ايجاد كرده اند و سعي در تربيت انسان 
تراز فرهنگ خود كرده اند و بعد از آن به س��راغ احداث 

ساختمان ها رفته اند. 
*فعال دانشجويي دانشگاه رازي كرمانشاه

تريبون دانشجويي

برنامه پيشنهادي سازمان ملل چه نسبتي با وضعيت آموزشي ما دارد؟

سند 2030 يا رونويسي از روي دست امريكا؟!

نگذاريد شما را تكه تكه كنند
از جمله نيازهاي شما، يك مجموعه انديشه ورز است. 
من دلم مي خواه��د گرته برداري از لغ��ات خارجي را 
كمتر كنيم. متأس��فانه كم كاري هاي ما موجب شده 
كه گرته برداري كنيم. اتاق فكر، درس��ت ترجمه اي از 
انگليسي است. من دلم نمي خواهد كلمه »اتاق فكر« 
را به كار ببرم، اما چاره اي نيست. يك مجموعه فكري 
درست كنيد - همان اتاق فكر در مراكز- اينها بنشينند 
فكر كنن��د، فكرهاي عال��ي بكنند. از اف��راد مطمئن، 

خاطرجمع و خوشفكر استفاده كنيد...
يكي از نيازه��ا، گزينش افراد باصلاحي��ت در بخش هاي 
مختلف اين تشكيلات بزرگ است. امام )رضوان الله تعالي 
عليه( هميش��ه به همه - از جمله به دانش��جوها- توصيه 
مي كردند كه از نفوذي ها بپرهيزيد؛ واقعش هم همين بود. 
آن اوايل جزو مجموعه هاي ماهر در نفوذ، اعضاي حزب توده 
بودند كه با چاپلوسي و ظاهرفريبي و رياكاري، خودشان را 
جا مي زدند... حاكميت دوگانه، انشقاق، انشقاق در رأس! 
خيلي چيز عجيبي است! به اينجا هم رسيدند. حواستان 
باشد؛ انشعاب و انشقاق و دودسته شدن خطرناك است؛ 
يكي به خاطر فكري از مجموعه اي جدا بشود، باز يكي ديگر 
از آن طرف به خاطر يك فكر ديگر جدا بشود؛ در حالي كه 
اين فكرها ممكن است درست هم باشد، اما آنقدر اهميت 
نداشته باشد كه انسان اين يكپارچگي را به خاطر آن به هم 
بزند. بنده كه عرض كردم اتحاد مل��ي، خوب، اتحاد ملي 
براي شما دانشجويان بس��يجي از همين بسيج خودتان 
شروع مي شود: اتحاد سازماني و تشكيلاتي. نگذاريد شما را 

تكه تكه و پاره پاره كنند. 
و يك توصيه هم كه واقعاً به آن احتياج داريد - با اينكه 
شماها بسيجي هستيد و تحرك شما زياد است- اين 
است كه مراقب باش��يد تحرك خود را از دست ندهيد 
و از تنبلي بپرهيزيد؛ اين چيز مهمي است. تن آسايي 

نكردن، چيز مهمي است. 
31 ارديبهشت ماه 1386

كلام رهبر

رونماي�ي از »س�ند مل�ي! آموزش�ي 2030 
ايران« را مي توان در زم�ره مهم ترين اخبار 
دانشگاهي كشور طي ماه هاي اخير دانست. 
خبرگزاري دولتي ايرنا 21 آذرماه سال جاري 
طي گزارش�ي نوشت: »س�ند مل�ي آموزش 
2030 روز ش�نبه ب�ا حضور محم�د فرهادي 
وزير علوم، تحقيقات و فن�اوري، فخرالدين 
احمدي دانش آشتياني وزير آموزش و پرورش، 
شهيندخت مولاوردي معاون رئيس جمهور در 
امور زن�ان و خان�واده و جمعي از مس�ئولان 
وزارت بهداش�ت، درمان و آموزش پزشكي 
رونمايي شد. « ايرنا در بخش ديگري از گزارش 
خود پيرامون مراس�م رونمايي از اين س�ند 
ظاهراً مل�ي مي نويسد: »س�ند آموزش ملي 
2030 در دس�تيابي به اهداف ديگر توس�عه 
پايدار به ويژه اهداف مرتبط با بهداشت، رشد 
اقتصادي و اش�تغال پايدار تولي�د و مصرف 
پاي�دار و تغيير اقليم تدوين ش�ده اس�ت. « 
ترجمه س�هل و ممتن�ع خبر ايرنا آن اس�ت 
كه ما ق�رار اس�ت از اين پ�س، در حوزه هاي 
فرهنگ�ي، علم�ي و اجتماع�ي ني�ز طب�ق 
استانداردهاي مورد نظر سازمان ملل )بخوانيد 
س�ازمان دف�اع از قات�لان و محكوم كننده 
مظلومي�ن( برنامه ري�زي و اق�دام كني�م. 
اولين سؤالي كه پس از رونمايي اين سند توسط 
مسئولان دولتي به ذهن آگاهان حوزه آموزش 
كش��ور آمد، نس��بت آن با پروژه هاي واقعاً ملي 
ديگري چون »س��ند تحول بنيادين آموزش و 
پرورش«، »سند دانشگاه اسلامي«، »نقشه جامع 

علمي كشور« و... بود. سؤال اين است كه برنامه 
پيشنهادي سازمان ملل، چه نسبتي با تلاش هاي 
ما در اين جهات خواهد داش��ت و اصولاً با وجود 
سندهاي بالادستي متعدد در زمينه هاي ديگر 
چون بهداشت، اقتصاد و...، ما چه نيازي به زدن 
برچسب ملي بر سند مصوب كشورهاي غربي و 
اصرار بر اجرايي نمودن آن در سطح كشور داريم؟ 
سؤال ديگر اين است كه چرا چنين سند مهمي 
بايد بدون اطلاع نهادهاي مهمي چون ش��وراي 
عالي انقلاب فرهنگي، كميسيون هاي فرهنگي- 
اجتماعي مجلس و نخبگان كش��ور، به صورتي 

خلق الساعه، تصويب و رونمايي شود؟ 
وزير محترم علوم، تحقيقات و فناوري در همين 
زمينه گفته است: »كميسيون علمي، فرهنگي 
و تربيتي سازمان ملل )يونس��كو( در ايران، در 
چارچوب عمل جهاني آموزش 2030 و مطابق 
با آخرين مصوبات و دستورات بين المللي اقدام 
به تدوين س��ند ملي آموزش ملي 2030 ايران 
كرده است.« به راس��تي آيا امكان شكل گيري 
فرآيندي مضحك ت��ر از اين ب��راي تدوين يك 
س��ند با برند ملي، وجود دارد؟ يا اينكه نس��بت 
كميس��يون علمي، فرهنگي و تربيتي سازمان 
ملل با ايده آل هاي سبك زندگي ايراني- اسلامي 
مدنظر مردم ايران چيست؟ مسئله اما به همين 
جا ختم نمي شود. نكته عجيب تر اين است كه 
دوس��تان وزارت علوم، حالا تنها از اين شاهكار 
مديريتي رونمايي كرده اند، ولي از سال 94 تعهد 
كرده اند س��ند 2030 يونس��كو و شاخص هاي 
18گانه آن را اجرا و مطالبات آموزشي سازمان 

ملل را وارد كتب درسي و آموزشي كشور كنند! 
بر اين اساس، ش��ايد حذف دروسي مانند درس 
مربوط به شهيد عزيز »حسين فهميده« از متن 

كتاب هاي درسي را بتوان بهتر فهميد. 
چراكه وزير محترم علوم در جايي گفته اس��ت: 
»ايران موظف است گزارش پيشرفت كار را سالانه 
به مراجع بين المللي ارائه دهد!« وانگهي، اكنون 
بعيد است دانش آموزان مقطع ششم دبستان هم 
ديگر ندانند كه سازمان هاي بين المللي، ابزاري 
در دست امريكا هستند! در اين شرايط سؤال اين 
است كه دولت با كدام عقل و با چه مجوزي، ضمن 
تصويب اين قرارداد محرمانه با س��ازمان ملل، با 
بي اعتنايي به تمام نهادهاي تصميم گير در زمينه 
انعقاد تفاهم هاي بين المللي، از سال 94، اقدام به 
اجراي آن نموده است؟ پر واضح است كه انسان 
ايده آل مدنظر سازمان ملل، كدام انسان است و 
چه نس��بتي با هويتي چون جمهوري اسلامي، 
ش��هيد فهميده و تمامي ارزش هاي اس��لامي 
ملت اي��ران دارد. وقتي ش��خص رئيس جمهور 
سابق امريكا مي گويد: »نهادهاي بين المللي از 
س��ازمان ملل گرفته تا صندوق بين المللي پول 
و بانك جهاني را امريكا شكل داده و اين نهادها 
تقويت كننده نيرو و توان امريكا و بخشي از رهبري 
امريكا هستند.« ما چرا بايد تربيت فرزندان خود 
را طبق برنامه ديكته شده از سوي سازمان ملل 

برنامه ريزي كنيم؟
در شرايطي كه ديده مي شود حتي خانواده هاي 
ظاه��راً غيرمذهبي نيز نگران تربي��ت فرزندان 
خود ب��وده و ترجي��ح مي دهند ب��راي مصون 

ماندن از خط��رات احتمالي پيش روي فرزندان 
خود در عصر كنوني، حتي الامكان آنها را طبق 
معيارهاي فرهنگ سنتي و ديني خودمان تربيت 
كنند. سؤال اين اس��ت كه برنامه ريزان دولتي، 
دانش��جويان و دانش آموزان ايران��ي را به كدام 
سمت مي برند؟! جالب آنكه جناب وزير علوم حالا 
پس از مواجه شدن با سيل انتقادهاي دلسوزان 
و كارشناسان عرصه آموزش كشور گفته است: 
»آنچه رونمايي شده يك پيش نويس است و حتماً 
بايد با در نظر گرفتن اسناد بالادستي ويرايش و 
بازنگري شود!« با اين حال، به نظر مي رسد اين 
توضيحات، تنها سرپوشي بي ثمر بر يك قرارداد 
منعقد شده و رسمي باشد، نه چيزي ديگر! بر اين 
اس��اس، توقع نقش آفريني مؤثر وزارت علوم در 
اجراي سند دانشگاه اسلامي يا ايجاد تحول در 

علوم انساني، چندان معقول به نظر نمي رسد. 
روي هم رفته به نظر مي رسد تمايل تمام نشدني 
دولت براي پيروي از نس��خه هاي بين المللي، در 
راستاي ايفاي نقش پسري خوب در ساختار نظم 
جهاني و به دست آوردن دل غربي ها انجام مي شود. 
با اين وجود، مسئولان محترم دولتي بايد حالا پس 
از آمدن ترامپ ديگر بدانند كه سپردن زمام امور 
تربيت نسل جوان كش��ور به نهادهاي امريكايي، 
چيزي نيست كه به سياست هاي دولت در زمينه 
هسته اي هم كمك كند! سعدالله نصيري قيداري 
دبير كميسيون ملي يونس��كو در ايران اما اخيراً 
درصدد دفاع از سند 2030 برآمده و گفته است: 
»هيچ كدام از بيانيه ها، توصيه ها و كنوانسيون هاي 
يونس��كو اجباري و الزام آور نيست چراكه فضاي 
يونسكو فضاي تشويق و ترغيب است به گونه اي كه 
در صورت مغايرت بيانيه اي با ارزش ها و اهداف ملي 
و اسناد بالادستي كشور، عدم اجراي آن به صورت 
رسمي اعلام مي شود!« خوب است جناب قيداري 
همزمان با دفاع جانانه از اين سند غيرايراني بگويند 
اساساً كدام توصيه هاي يونسكو، موافق ارزش هاي 

ملي و اسناد بالادستي كشور ماست؟
نكته ديگ��ر اينكه اگ��ر دولت عزم اج��راي اين 
توصيه ها را نداشته، اساس��اً چرا يك سال پيش 
از اين، نسبت به اجراي آن تعهد داده و به دنبال 
اجراي توصيه هاي س��ازمان ملل در ديگر ابعاد 
فرهنگي، اجتماعي و سلامت كشور نيز هست؟ 
مگر نه اينكه رهبر فرزانه انقلاب همواره بر عدم 
پيروي از مدل هاي غربي- به خصوص در بخش 
آموزش- تأكيد ك��رده و در جاي��ي فرموده اند: 
»ما براي تربيت نس��ل آينده با حريف��ي به نام 
»نظام س��لطه بين المللي« مواجه هس��تيم كه 
براي نسل جوان ملت ها به ويژه ملت ايران برنامه 
دارد. نوسازي نظام آموزشي به شيوه تقليدي و 
رونويسي از دس��ت غربي ها كاري غلط است. « 

حالا شما پيدا كنيد پرتقال فروش را!

 سيد مهدي طالبي
يك�ي از معض�لات هميش�ه نظ�ام آم�وزش 
عال�ي شناس�ايي و ع�دم تأيي�د م�درك 
دانش�گاه هاي بي كيفيت و بي اعتب�اري بوده 
اس�ت كه دانش�جويان ايران�ي در خ�ارج از 
كش�ور در آنها مش�غول به تحصي�ل بوده اند 
تا مب�ادا از م�دارك آن دانش�گاه ها در داخل 
كشور بتوانند استفاده كنند كه يك مورد آن 
بررس�ي مدارك مس�ئولان دولت اصلاحات 
اس�ت كه ادعاي تحصيل در دانشگاه  هاوايي 
را داش�تند كه م�درك آن فاقد اعتب�ار بود. 
اما از دو س��ال پيش بود كه ماجراي رش��ته هاي 
بدون مج��وز و فاقد اعتبار در داخل كش��ور آغاز 
ش��د. براي اولين بار حسين حس��يني مديركل 
دفتر گس��ترش و برنامه ريزي آم��وزش عالي در 
گفت وگو با تس��نيم اعلام كرد كه دانش��گاه آزاد 
1550 كد رشته محل در مقاطع مختلف دارد كه 
بدون مجوز دفتر گسترش و برنامه ريزي آموزش 
عالي فعالي��ت دارند. اين جمله ب��ه اين معنا بود 
كه دانشجويان دانش��گاه آزاد در مقاطع مختلف 
تحصيلي در سراسر كشور در 1550 رشته محل 
بدون مجوز تحصيل مي كنند و بابت رش��ته اي 
ش��هريه مي پردازند كه در آين��ده هيچ اعتباري 
نخواهد داشت و حتي شايد نتوانند مدرك مورد 

تأييد وزارت علوم را دريافت كنند. 
اين موضوع در حالي عنوان مي ش��د كه دانشگاه 
آزاد بر خلاف نظر وزارت عل��وم معتقد بود تمام 
رشته محل هاي اين دانشگاه داراي مجوز هستند. 
ميرزاده رئيس دانشگاه آزاد در گفت وگو با فارس 
اينگونه عنوان كرد كه دانشجويان نگران نباشند 
تمام رشته هاي دانشگاه آزاد داراي مجوز است و 
در جايي ديگر مطرح شدن نداشتن كد رشته هاي 
دانشگاه در رسانه ها حاصل ش��يطنت و اغراض 

سياسي آنها است. 
اما اين موضع گيري ها و بگو مگوهاي رسانه اي ميان 
دانشگاه آزاد و وزارت علوم نتوانست مشكلات را 
حل كند تا جايي كه وزارت علوم ليست رشته هاي 
مجاز دانش��گاه آزاد براي ورودي هاي 96- 95 و 
پس از آن را اعلام كرد و از طرفي با نزديك شدن 
به آغاز سال تحصيلي جديد، محمد حسين اميد، 
معاون اداري، مالي و مديريت منابع وزارت علوم 

طي بخش��نامه اي از تمام دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالي خواس��ت تا براي استعلام مدارك 
تحصيلي دانشگاه آزاد، صرفاً به معاونت آموزشي 
اين وزارتخانه مراجعه كنند و اين موضوع كه كدام 
رشته هاي دانشگاه آزاد بدون مجوز هستند بيش 
از پيش آشكارتر ش��د و از حالت كلي در آمد و به 
صورت جزئي تر مشخص شد و اين در حالي بود 
كه دانشجوياني كه مجوز رشته محل آنها تأييد 
نشده بود سرشان بي كلاه مانده بود و همچنان بايد 
شهريه ميليوني دانشگاه را پرداخت مي كردند و در 

آخر هم معلوم نيست كه مدركي معتبر بگيرند. 
از جمله رشته هايي كه مي توان به سردرگم شدن 
دانشجويانش اش��اره كرد رش��ته پرتو پزشكي 
دانشگاه آزاد در واحد علوم تحقيقات است. وزارت 
علوم مجوز اين رش��ته را تأييد نكرد و اين رشته 
منسوخ اعلام ش��د در حالي دانشجويان مقطع 
كارشناسي پرتو پزشكي در حال تحصيل بودند 
و سرنوشت آنها در هاله اي از ابهام قرار گرفت. آنها 
نمي دانستند كه پس از فارغ التحصيلي از مقطع 
كارشناسي مي توانند ادامه تحصيل دهند يا اينكه 
مدركشان نامعتبر خواهد بود. مسئله اصلي با توجه 
به بي اعتبار شدن مدرك اين رشته بيكاري بود آن 
هم در وضعيتي كه براي رشته هاي با مدرك معتبر 
هم كار پيدا نمي ش��ود تا چه برسد به رشته اي با 
مدرك نامعتبر! از همين رو پس از پيگيري هاي 
دانشجويان اين رشته و سكوت مسئولان وزارت 
علوم و دانش��گاه آزاد دانش��جويان اين رشته در 

مقابل وزارت علوم و سازمان مركزي دانشگاه آزاد 
تجمع كردند.  علاوه بر رشته پرتو پزشكي دانشگاه 
آزاد، بسياري از رشته هاي ديگر اين دانشگاه نيز 
فاقد مجوز قانوني است. بنا به گفته مديركل دفتر 
گسترش و برنامه ريزي آموزش عالي، دانشگاه آزاد 
1550 كد رشته محل در مقاطع مختلف دارد كه 
بدون مجوز دفتر گسترش و برنامه ريزي آموزش 

عالي فعاليت دارند. 
سميه فارغ التحصيل كارشناسي ارشد روانشناسي 
باليني در اين رابطه مي گويد: از دانشگاه آزاد واحد 
تهران جنوب در اين رش��ته فارغ التحصيل شدم 
و در مهر 93 بر اس��اس دفترچه آزمون پذيرفته 
شده ام حال كه براي تأييد مدرك به وزارت علوم 
مراجعه كرده ام اع��لام نموده اند مدركم در واحد 
تهران جنوب فاق��د مجوز اس��ت در صورتي كه 
دانش��گاه آزاد مي گويد براساس صورت جلسات 
مشترك با وزارت علوم رشته هاي دفترچه مورد 

تأييد است. 
وي در ادامه ضمن گلاي��ه از عدم هماهنگي بين 
دانش��گاه آزاد و وزارت عل��وم مي گويد: تكليف 
دانشجويي كه عمر و پول خود را صرف كرده چه 
مي شود؟ چرا وزارت علوم پيش از آنكه دانشگاه 
آزاد پذيرش دانشجو نمايد نظارتي بر رشته هاي 
دفترچه نداشته تا دانشجويان با اين مشكلات رو 

به رو نشوند و پول و عمرشان به هدر نرود؟
مدر ك گرايي و نياز به م��درك بالاتر براي يافتن 
شغل بهتر و همچنين جمعيت جواني كه به يكباره 

از مقطع كارشناسي فارغ التحصيل شدند، در چند 
س��ال اخير تب تحصيل در دوره هاي تحصيلات 
تكميلي را افزايش داده و مس��ئولان دانشگاه ها 
نيز از اين حجم جمعيت جوانان استقبال كرده و 
به نوعي راه را براي تحصيلات تكميلي باز كردند. 
دانشگاه آزاد نيز به يكباره حجم عظيمي از رشته 
محل ها را در دوره هاي تحصيلات تكميلي ايجاد 
كرد همين موضوع باعث شد تعداد بسيار زيادي از 
دانشجوياني كه از راهيابي به دانشگاه هاي دولتي 
بازمانده بودند در دانش��گاه آزاد پذيرش شوند تا 
با ص��رف هزينه هاي ميليوني به عنوان ش��هريه 
دانشگاه آزاد مدرك كارشناسي ارشد يا دكتري 
بگيرند اما حالا متوجه شده اند كه مدارك برخي از 
رشته محل هاي دانشگاه آزاد از سوي وزارت علوم 
بي اعتبار است و در استعلامي كه از وزارت علوم 
مي شود مدرك آنها مورد تأييد واقع نمي شود. اين 
مسئله در وهله اول فارغ التحصيلان دانشگاه آزاد 
را با مشكل استعلام مواجه مي كند كه در اوضاع 
رقابتي بازار كار اين موضوع باعث مي شود عرضه 
بر دانش آموختگان دانشگاه آزاد تنگ تر شود و از 
طرفي آن دسته از دانشجويان كه در حال تحصيل 
در رشته هاي فاقد مجوز هستند نه راه پس دارند 
و نه راه پيش و نمي دانند چه سرنوشتي در ازاي 
عملكرد اشتباه دانش��گاه در تأسيس رشته هاي 

بدون مجوز در انتظار آنها است. 
در همين رابط��ه معاون آموزش��ي وزي��ر علوم 
درباره وضعيت دانش��جويان مشغول به تحصيل 
در رش��ته هاي داراي نقص هش��دار داده بود كه 
اگر دانش��گاه، اعلام نقص نكرده و شاخص هاي 
آموزش عال��ي اعلام نش��ود، آن رش��ته محل ها 
نيز مردود اع��لام خواهند ش��د و دراين صورت 
فارغ التحصيلان آن رشته ها امكان ادامه تحصيل 

پيدا نكرده و مدرك آنها تأييد نمي شود. 
به اين ترتيب تعيين سرنوش��ت دانش��جويان و 
دانش آموختگان رشته هاي بدون مجوز دانشگاه 
آزاد به جلسات آينده ميان مسئولان وزارت علوم 
و دانشگاه آزاد وابسته است كه در دولت تدبير و 
اميد سهم يك جناح سياسي خاص شده اند و در 
اين رابطه اظهارات ضد و نقيضي كرده اند كه باعث 
سردرگمي بيشتر دانشجويان و دانش آموختگان 

دانشگاه آزاد شده است. 

محسن فرهادي
   گزارش 

بررسي پرونده رشته هاي بدون مجوز دانشگاه آزاد
هزينه هاي ميليوني دانشجويان براي هيچ!

يكي از هزاران
  مريم رضوي

براي كار جديدم نياز به آخرين مدرك تحصيلي دارم. اينكه 
بگويم دانشجوي ارشد هستم به تنهايي كفايت نمي كند. بايد 
مدركي ارائه بدهم كه نشان دهد چهار سال جايي نشسته ام 
و درس هايي را خوانده ام و...! مدركم دس��ت دانشگاه است. 
هيچ نسخه كپي  شده اي هم ازش ندارم. انگار چاره اي نيست، 
بايد بروم سمت دانشگاه و از آموزش بخواهم كه يك نسخه 
كپي از آخرين مدرك تحصيلي ام با مهر را بدهند دستم كه 

به كارم برسم. 
آنقدر حس بدي نس��بت به دانش��گاه دارم ك��ه در ميانه راه 
تصميم مي گيرم قيد كار را هم بزنم و س��راغ مركز آموزش 
دانش��گاه نروم. اما باز هم با خودم كن��ار مي آيم كه مگر قرار 
است چه كارت كنند؟ برو مدركت را بگير! حالا از پايان نامه 
ارشدت دفاع نكرده اي كه نكردي! ورودي هاي تو الان دارند از 
رساله دكتري شان دفاع مي كنند كه بكنند. بعد يادم مي آيد 
كه استادمان در آخرين جلس��ه اي كه با هم داشتيم به من 
گفت: »دخترم، امثال تو كه بروند و قي��د پايان نامه را بزنند 
حتي در دوره دكتري هم زياد هست، اما تو حيفي! من خيلي 

اميدوار بودم بهت!«
پايان نامه ش��ده است يك دغدغه گوش��ه ذهنم. دلم راضي 
نمي شود مثل چندتايي از همكلاسي ها پول بدهم به كسي تا 
از صفر تا صدش را برايم بنويسد و آخر سر هم يك مقاله ازش 
درآورد و راهي ام كند س��مت دكتري. چه فايده دارد اينطور 
مدرك گرفتن. يادم هس��ت كه عالمي جايي گفته بود پول 

درآوردن از چنين مدركي هم حرام است. 
فكر اينك��ه چندماهي بروم بس��ت بنش��ينم در كتابخانه و 
درباره موضوعي بنويسم و آخر سر هم برود روي طبقه هاي 
كتابخانه دانشگاه خاك بخورد، آزارم مي دهد. در عوض چه 

نصيبم  مي شود. 
من از اين فرصت ها ندارم؛ بچ��ه داري، خانه داري و يك كار 

نيم وقت � گيريم دوركاري � تمام زمانم را مي گيرد. 
تا به دانشگاه برس��م موضوع پايان نامه توي ذهنم هزار چرخ 
مي خورد. از اين اتاق به آن اتاق رفتن ها حوصله ام را سرمي برد. 
دست آخر بايد منتظر بنش��ينم تا بايگاني پرونده ام را بعد از 
نيم ساعت برساند دس��ت آموزش تا آنها يك كپي از آخرين 

مدرك تحصيلي ام را بدهند. 
منتظر نشسته ام كه مامان تماس مي گيرد و مي گويد: »نيما 

ناآرومه، بچه كلافه شده، مدام بهانه تو رو داره، كي مياي؟«
براي مامان توضيح مي دهم كه كارم اينجا گير افتاده است. 
مامان زير لب غر مي زند كه اگر ارش��دت را مثل آدم گرفته 
بودي الان لازم نبود براي يك كپي از مدرك ليسانست اينقدر 

الافي بكشي و بچه ات را تنها بگذاري!
حوصله ندارم براي بار چندم براي مامان توضيح بدهم كه اگر 
مي خواستم ارشدم را مثل آدم بگيرم، بچه ام خيلي بيشتر از 

اينها مجبور بود تنها بماند و بهانه بگيرد... 

مقاله نويسي
مسير اشتباه ارتقاي اساتيد!

 تا زماني كه ارتقاي اساتيد فقط 
بر پايه ارائه مقاله اس��توار است 
نمي شود انتظار پيشرفت علمي 
كشور را داش��ت. يكي از اساتيد 
دانشگاه صنعتي شريف كه پنج 
اختراع ثبت ش��ده داشت چند 
س��ال پيش دو تا از اختراعاتش 
را رئيس وقت دانشگاه به يكي از 
اساتيد برجسته دانشگاه ارجاع 
داد. آن اس��تاد پس از بررس��ي 
پيش��نهاد كرد كه اين دو اختراع به عنوان دو طرح ملي اجرا 
ش��ود. نامه اي به معاون آن وقت رئيس جمهور نوشتند كه به 
عنوان طرح ملي اجرا شود. اما آن فرد ترفيع ساليانه نگرفت، 
چون مقاله نداشت، در حالي كه تأثير اختراعاتش براي كشور 

مي توانست بيش از تعدادي مقاله باشد. 
 يكي از اس��اتيد خيلي خوب و مؤمن دانشگاهمان، كه زماني 
معاون آموزشي دانشگاه بود، اخيراً برايم نقل  كرد: من از يك 
دانش��گاه امريكايي فارغ التحصيل ش��دم ولي بعد از گذشت 
س��ال ها وقتي براي فرصت مطالعاتي به آن دانش��گاه رفتم، 
ديدم يكي از اساتيد دوران تحصيلي من كه نه درس دادنش 
خوب بود و نه مقاله مي نوشت حالا پروفسور شده بود. از استاد 
راهنمايم علت آن را جويا شدم. پاسخش اين بود كه اين استاد 
كتابي نوشته كه حالا در اكثر جاها كتاب درسي شده است. به 
همين خاطر براي قدرداني از او به وي سمت پروفسور دادند. 

 او در تعريف هايش درباره يكي ديگر از اساتيدش نيز صحبت 
كرد كه همان وضعيت را داش��ت و حالا پروفس��ور شده بود. 
علت ارتقاي او نيز اين بود كه نيروي دريايي امريكا وسيله اي 
را به آن دانش��گاه سفارش داده بود و آن اس��تاد آن را ساخته 
بود، وسيله اي كه بسيار مؤثر و كارس��از بود. به همين خاطر 
نيروي دريايي امريكا به دانش��گاه نامه نوشته بود و خواستار 
بهترين تشويق براي اين استاد شده بود.  بنابراين راهي كه طي 
كرده ايم اشتباه است و من اين را استعماري مي بينم كه اجانب 

توسط عواملشان به ما تحميل كردند. 

ر وايت دانشجويي

حرف استاد

دكتر مهدي گلشني

چهره ماندگار فيزيك
 واستاد دانشگاه صنعتي شريف


